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27.2.2012 12:10    ČRo 1 - Radiožurnál    Zpráva   
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
18 vysokých škol v 8 českých městech protestuje proti reformě, kterou chystá ministr Josef Dobeš. V takzvaném týdnu
neklidu plánují studenti různé akce, včetně koncertů, promítání nebo přednášek pro veřejnost. Na středu je plánovaný
hlavní protestní pochod, který povede centrem Prahy až k úřadu vlády. Různé happeningy se ale konají už dnes. U
pražské DAMU je redaktorka Radiožurnálu Klára Bílá. Dobrý den.
Klára BÍLÁ, redaktorka
--------------------
Dobrý den.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Kláro, co se tam děje právě teď?
Klára BÍLÁ, redaktorka
--------------------
Tak jak už jste řekla, tak jsem u Divadelní akademie múzických umění v Karlově univerzitě, Karlovy univerzity v Karlově
ulici. Její studenti se v pravé poledne za zvuku sirény chytli za ruce, aby na minutu objali celý blok fakultních budov
a symbolicky je tak bránili před reformou, kterou chystá ministerstvo školství. Akce kolem dnešního poledne ale jsou
i na jiných pražských fakultách. Studenti té pedagogické si během shromáždění rozdali kartonové plameny, kterými
nakonec upálili sovu, což mělo symbolizovat, co se stane s moudrostí a vzděláním, když akademické svobody uhoří,
tedy v případě, že navrhované reformy projdou. No a za pár minut, a to je i informace pro řidiče, začnou vybíhat studenti
v pyžamech z hlavní budovy filosofické fakulty v Praze u Náměstí Jana Palacha a budou zhruba na 15 minut blokovat
dopravu se slovy: Nespíme, nebdíme.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Pojďme stručně nastínit, proč studenti tak mohutné protestují proti plánované reformě?
Klára BÍLÁ, redaktorka
--------------------
Tak studenti tu dnešní akci pojmenovali tak, že hoří akademické svobody a právě omezení autonomie školy je jednou
z příčin celého týdne neklidu. Reforma univerzit podle některých studentů omezí demokratické principy tím, že budou
vznikat správní  rady, ve kterých by měli zasednout politici a lidé z byznysu a ti by měli mít větší vliv na chod školy.
Navrhované změny navíc prý podle studentů neřeší otázku kvality a povedou k zadlužování, což je samozřejmě narážka
na to, že reforma počítá s tím, že vzdělání už by nemuselo být zadarmo a vysokoškoláci by tak platili školné v maximální
výši 10 tisíc korun za semestr. Ministr školství Josef Dobeš se k protestním akcím během celého týdne neklidu vyjádří
za chvíli na tiskové konferenci, každopádně si za reformou stojí a podpořil ho i premiér Petr Nečas.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Shrnuje Klára Bílá. Já děkuji. Na shledanou.
Klára BÍLÁ, redaktorka
--------------------
Na slyšenou.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Na lince je děkan Filosofické fakulty Univerzity Karlovy Michal Stehlík. Dobré odpoledne.
Michal STEHLÍK, děkan Filosofické fakulty Univerzity Karlovy
--------------------
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Dobré odpoledne.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Pane děkane, vy jste prohlásil, že je třeba říct vládním návrhům vysokých škol jasné ne. Proč ten jednoznačně odmítavý
postoj?
Michal STEHLÍK, děkan Filosofické fakulty Univerzity Karlovy
--------------------
Asi ze dvou až tří důvodů, ten první důvod je vysoká míra nekomunikace, kdy ty návrhy byly přes protesty České
konference rektorů a Rady vysokých škol i přesto posunuty na jednání vlády a nyní se teprve po těch protestech
ministerstvo snaží tvářit, že ještě stále diskutujeme. Takže to "ne" je spíše startem k tomu, vraťme se k tomu stolu a
jednejme dál. To je jeden důvodů. A druhý důvod, co už možná v té reportáži bylo mírně zmíněno. My si myslíme, že
zejména momenty, otázka akademických samospráv a otázka spíše nedopracovanosti v rámci školného, jsou ty věcné
důvod říci "ne" nyní, toto je špatně připraveno, pojďme se vrátit k tomu, protože reformu skutečně potřebujeme.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Není to ale tak, jak naznačuje například ministr Dobeš, nebo také premiér Nečas, že někdo nechce reformu vůbec,
nebráníte se tomu, aby se ten současný stav změnil?
Michal STEHLÍK, děkan Filosofické fakulty Univerzity Karlovy
--------------------
Úplně upřímně, pokud se současný stav nezmění, tak se naše vysokoškolské prostředí do několika let zhroutí. Už teď
jsme pod velkým atakem prostě nekvality, stávající systém není schopen absorbovat to, aby se rozdělily školy podle
kvalitativních kritérií a tak dále. To znamená, snad nikdo z akademické obce není schopen říci, že reforma není třeba.
Potřebujeme změnu, ale pokud má býti zaklínadlem změny, že se má změnit řízení vysokých škol, tak nikdo z nás tam
nevidí jakoby cestu k oné změně právě tímhle způsobem.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Říkáte: Vraťme se k jednacímu stolu, budete tedy ještě jednat s ministrem Dobešem? Věříte, že se podaří přepracovat
návrhy zákonů tak, aby vyhovovaly zástupců vysokých škol?
Michal STEHLÍK, děkan Filosofické fakulty Univerzity Karlovy
--------------------
Tak pokud vím, tak Legislativní rada vlády doporučila vrácení těch návrhů zpět na ministerstvo a jejich dopracovávání.
Měly by sedět pracovní skupiny, které budou jednat, ale ta míra nedůvěry je poměrně veliká, takže spíše budeme doufat,
že tam bude nějaký relevantní partner. On pan ministr Dobeš asi není tím, kdo je schopen garantovat opravdu věcné
záležitosti. Ale to jednání je třeba, nikdo se mu nebrání, ale naopak říci veřejně to "ne" už bylo nutné, protože jinak by ty
návrhy pravděpodobně prošly bez povšimnutí a nikomu by to nepřišlo divné. To znamená, na jedné straně ten protest
je nutný, na druhé straně je tady velká otevřenost opravdu připravit společně tu dobrou reformu a to slovo "společně"
zdůrazňuji.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Když ministr Josef Dobeš není pro vás relevantní partner, tedy žádáte jeho odchod, výměnu ministra?
Michal STEHLÍK, děkan Filosofické fakulty Univerzity Karlovy
--------------------
Tak já myslím, že odchod tohoto ministra z mnoha důvodů by měl být už dávno realitou. Že tomu tak není, je věcí
politiků. Jakkoliv pan premiér Nečas podpořil stávající formu reforem, já si myslím, že jeho vstup do toho je aktuálně
naprosto nutný, protože ministerstvo školství asi není momentálně ve stavu, kdy je schopno relevantně připravit nějaké
alternativní návrhy.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Vysvětluje Michal Stehlík, děkan Filosofické fakulty Univerzity Karlovy. Děkuji za váš čas. Na shledanou.
Michal STEHLÍK, děkan Filosofické fakulty Univerzity Karlovy
--------------------
Na shledanou.


